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 البحثص مستخل

 

أثر التفاعل بين نمط التلميح البصري وأسلوب عرضه عبر المحتوى الرقمي النقال في تنمية  عنوان البحث:
 التحصيل المعرفي الفوري والمؤجل لدى طلاب المرحلة المتوسطة بمنهج اللغة الإنجليزية

المحتوى ر استهدف البحث الكشف عن أثر التفاعل بين أساليب تصميم نمط التلميح البصري عب
ال )التلميح اللوني مقابل التلميح بالتأطير(،  وأسلوب عرضه )الثابت مقابل المرن( على الرقمي النق

التحصيل المعرفي الفوري والمؤجل لدى طلاب المرحلة المتوسطة، تم تصميم أربع معالجات تجريبية وفقاً 
ي اختبار تحصيلي موضوعي لمتغير نمط التلميح البصري وأسلوب عرضه، وتمثلت أدوات البحث ف

طالباً من طلاب المرحلة المتوسطة تم تقسيمها إلى أربعة معالجات تجريبية  60وتكونت عينة الدراسة من 
وفقاً للتصميم التجريبي للبحث، وبعد التصميم التعليمي للمعالجات وإنتاج برنامج المحتوى الرقمي النقال 

عالجة نتائج البحث باستخدام أسلوب وإجراء تجربة البحث وتطبيق الاختبار التحصيلي الفوري والمؤجل وم
تحليل التباين ثنائي الاتجاه لحساب دلالة الفرق بين متوسط درجات أفراد المجموعات التجريبية والكشف 
عن الأثر الأساسي لمتغيري البحث في التحصيل المعرفي الفوري والمؤجل وأثر بين متغيري البحث بدلالة 

ئج إلى عدم وجود فروق دالة إحصائياً بين المجموعات التجريبية الفروق بين المتوسطات، وأشارت النتا
التي تعرضت لأنماط التلميح البصري في التحصيل المعرفي الفوري والمؤجل، كما أظهرت النتائج وجود 
فروق دالة إحصائياً بين المجموعات التجريبية في التحصيل المعرفي الفوري والمؤجل بصرف النظر عن 

المستخدم وذلك لصالح المجموعات التي تعرضت لأسلوب العرض المرن. كما أشارت التلميح البصري 
النتائج إلى عدم وجود أثر دال للتفاعل بين نمط التلميح وأسلوب عرضه في التحصيل المعرفي الفوري 

 والمؤجل.

التلميح البصري، أسلوب عرض التلميح البصري، المحتوى الرقمي، التعلم  الكلمات المفتاحية: 
 .لنقال، التحصيل المعرفي الفوري، التحصيل المعرفي المؤجلا
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Abstract 

 

Title: The Effects of the Interaction between the Type of Visual Cue and its Display Style 

via Mobile Digital Content on the Development of Immediate and Delayed Cognitive 

Achievement Among Intermediate School Students in English Curriculum 

This study investigated the effect of the interaction between the type of 

visual cue (Color vs. Bordering cue) and its display style (Fixed vs. Flexible 

display) via digital mobile content on the development of immediate and 

delayed cognitive achievement among middle school students in the English 

Language curriculum, The study tool used achievement test and the sample 

consisted of 60 middle school students divided into four experimental treatments 

according to the experimental design of the research. After designing an 

appropriate digital mobile content program; Immediate and delayed achievement 

test was applied. Two-Ways ANOVA are used. The results indicated as follows; 

•There were no statistically significant differences between the two experimental 

groups exposed to the type of visual cue (Color vs. Bordering) on the immediate 

and delayed cognitive achievement regardless of the visual cues' display style 

used. 

•There were statistically significant differences related to the effect of visual 

cues' display style (Fixed vs. Flexible) in favor of the experimental group, which 

was exposed to a flexible display style on the immediate and delayed cognitive 

achievement regardless visual cue used.  

•The results also indicated no significant effect of the interaction between the 

type of visual cue and its display style on the immediate and delayed cognitive 

achievement. 

Keywords: Visual Cue, Visual Cue's Display Style, Digital Content, Mobile 

learning, Immediate cognitive achievement, Delayed cognitive achievement. 

 

 

 


